
НЕПЕРИОДИЧНО И БЕЗПЛАТНО ИЗДАНИЕ НА ВАРНЕНСКАТА ТЪРГОВСКО-ИНДУСТРИАЛНА КАМАРА

Па 22 т. м. Ъарненскиятъ мостренъ ианаиръ бгь j 
удостоенъ съ посещението на Тгьхни Величестба Царьтъ ! 
и Царицата, които 6ъ 10 ч. пристигнаха бь централна
та палата дебическата гпмназия—придрутни отъ мал
ка сбита.

Височайщитгь особи бгьха посрещнати отъ Пана
ирния комитетъ начело съ Председателя г. Боянъ М ад- 
жиебъ.

Ъъ растояние на по-Ьече отъ часъ и полобина, 
ТЬхни беличестба разгледаха пабилионитгъ съ отдгълни- 
тгь щандобе, като следъ тоба бласоболиха да се отпра- 
бятъ и нъмъ другитгь палати.

Следъ обхождането на целия панаиръ К  В. Царътъ 
боди продължителенъ разгоборъ съ членобшгъ на пана
ирния комитетъ. 8ъ разюбори биде йстъкнита нуждата 
да се пребърне Ъарненскиятъ панаиръ бъ межбунаро- 
денктукъ Варна, клдето идбатъ най много чужденци, бъл
гарското произбодстбо може да блде предстабено съ 
достойнстбо на бъншния сбЬтъ и да изблече отъ тоба 
най-голгьми бъзможни облаги; до сега панаирътъ е билъ . 
посетенъ отъ 9000  чужденци— бъзмотность какбато нЬ- 
ма никлдЪ другаде.

Негобо Величестба ис/газа сбоето Ооболстбо отъ 
добрата уредби на панаира,  отъ начина, който позбо- 
ляба да се разглежда бсичко системно и лесно, Той ис- 
тъкна бпечатленията си, че устроителитгь на панаира 
С Д  деъстбубали постепено, системно и бнимателно и 
затоба сл  постигнали много нбщо.

Въ 15 ч. и четбъртъ Височаишитгь особи заминаха 
за дбореца ,Е6ксиноградъ“ , изпратени съ най-голгьми 
благодарности отъ панаирния комитетъ и изложителитЬ

** *
На 23 т. м. пр. пладне Техни Кралски Ви* 

сочества Вюртембергския Херцогъ Ллбертъ и Хер* 
цогиня Надежда и Нейно Царско Височество Прин
цеса Евдокия посетиха изложбените сгради на IV 
мостренъ панаиръ—Варна.

Техни височества, придружени отъ придвор- i 
ната дама. г ца Петрова -Чомакова, и посрещнати 
отъ секретаря на панаирния комитетъ г-нъ Д-ръ 
Караджовъ, разгледаха съ гол^мъ интересъ худо
жествено подредените стандове въ продължение 
на два часа и откупиха килими, картини отъ ху
дожествената изложба, копринени домашно тъка
ни платна и др.

ВисочайшитЪ гости напустнаха панаиъа съ ви
димо задоволство отъ виденото.

*♦ *
IV Мостренъ панаиръ — Варна. На 5 т м.

10 часа преди пладне, в'ъ централната панаирна 
сграда «Девическата Гимназия“ Министръ предсе
дателя г. Андрей Тошевъ откри отъ името на Не 
гово Величество Царя устроения отъ Варненската 
Търговско-Индустриална камара IV Мостренъ Па
наиръ. На тържественото откриване присжтствува- 
ха г. г. Министрите Мошановъ, Кьосеивановъ, Ра- 
девъ и Кожухаровъ, полския Минисъръ г. Индже 
вичъ придруженъ отъ пълномощния министъръ г. 
Търновски и Генералъ Орличъ Дрешеръ, Начал

ника на Варненския гарнизонъ Господ. Генералъ 
Халачевъ, Господ, Генералъ Бойчевъ, Областните 
Директори г. г. Казанлиевъ. Ковачевъ и Вариклеч 
ковъ, Кмета на града г. Мустаковъ съ помощни
ците си, Началниците на учрежденията отъ града, 
големъ брой видни общественици и почетни гости 
отъ целата страна, местните стопански организа
ции въ стройни редове, множество граждани ку
рортисти и бюрото на Варненската Търговско Ин
дустриална камара заедно съ Панаирния комитетъ.

Следъ водосвета Величкия Епископъ Андрей 
благослови съ кратко слово родното културно сто
панство съ пожелание, то да преуспее въ най-съ- 
вършени форми на благоденствие.

Преди да открие панаира Министъръ Предсе
дателя Господйнъ Андрей Тошевъ произнесе след
ната твърде съдържателна речь: Събрани въ този 
прекрасенъ кжтъ на нашето Черно Море за да че- 
ствуваме подвига на Кралъ Владиславъ Варненчикъ, 
щастливъ съмъ, че ми се отдаде случай да изпъл
ня още единъ приятенъ дългъ — да открия отъ 
името на Негово Величество Царя, международна
та мостренна изложба въ Варна.

Тая изложба е изразъ на похвални старания 
полагани за засилване стопанските връзки на на
шата страна съ чужбина.

Едновременно изложбата дава възможность 
на нашите гости и на насъ самите да констатира
ме напредъка на нашата промишленость, да по- 
чустваме пулса на Българската дейность и да зат- 
върдимъ въ себе си ощо по-вече верата, че само 
съ трудъ и постоянство ще можемъ да издигнемъ 
на желаната отъ всички ни висота Българската 
материална култура.

Въ тия благородни усилия на всички стопан
ски ратници въ страната, Варненци винаги сж би
ли въ първите редове.

Съ днешната изложба те идатъ да покажатъ, 
че Варна не е само место за приятна и полезна 
почивка и развлечение, но и место кждето, въп
реки всички несгоди се работи съ успехъ въ об- 
ластьта на материалното творчество. Отдавайки съ 
тия думи въсхвала на инициаторите на тая излож
ба, азъ я обявявамъ за открита.

Речьта на Министъръ Председателя изпратена 
отъ присжтствующите на тържеството съ видимо 
удобрение, бе  последвана отъ пререзване на три
цветната лента, държана отъ две девойки въ пъс
три национални носии. Министъра на Народното 
Стопанство отъ своя страна съ подобаваща за го- 
лемото културно стопанско значение на панаира 
прочувственость, даде изразъ на разбиранията си 
съ следните приветствени слова:

Ако следъ речьта съ която Господйнъ Ми
нистъръ Председателя откри изложбата на Варнен
ската Търговско Индустриална Камара, азъ си поз
волява мъ свободата да кажа неколко думи, правя 
това за дамъ изразъ на моите чувства на дълбо
ка п^изнателносгь къмъ града, въ който съмъ по- 
лучилъ средно школското си образование и поло- 
жилъ войнишката си клетва.



Стр 2____________________________ „Икономически

Възвръщане на мислитБ къмъ ония години, 
не може да не извика и спомени за минала Варна 
—  бликащо съ животъ главно пристанище на то
гавашна цБла северо-източна България. За пре
вратностите въ нашата най нова история Варна е 
най живия образъ. Тя си свързва- сждбата съ о б 
щата сждба на родината и затова тя на всинца ни 
е скжпа, ние всички желаемъ да й помогнемъ, да 
създадемъ условия за поминъкъ на нейните пред
приемчиви стопански деятели да дадемъ прехрана 
на трудолюбивото население, нарастнало не въ 
размеръ на развитото благостоание, а по външни 
причини.

Предприемчиви Варненски общественици ви
деха една отъ възможностите за развитието на 
Варна, съ създаването и като морски курортъ, кой
то да привлича като посетители и изъ вънъ гра
ниците на България. Те виждаха верно и далеко, 
Защото привличане на чужди посетители въ една 
страна, днесъ е големъ стопански фактъ, който 
правилно насоченъ и умело уреденъ може цададе 
решителни резултати, за тъй щедро надарената 
отъ Бога хубава Българска земя. Варна въ това 
отношение, безспорно, крачи напредъ. Тя ще блсде 
подпомогната въ своя възходъ, като благоуст- 
ройственъ курортенъ градъ въ всичко и отъ 
всички. Но, нека не считаме, че съ това ние сме 
испълнили целия си дългъ къмъ Варна. Да не за
бравяме, че тя е Българско пристанище, отъ кое 
то се отправятъ по далечни морета и къмъ мно- 
гобройни страни произведенията на земледБпска 
България. Все по-вече и по вече върху корабите, 
които носятъ произведенията на Българския трудъ 
ще требва да се вее Българско знаме. Сигурность- 
та и за човека, и за имота е най голема, подъ 
закрилата на държавния трицветъ.

Като Министъръ на Народното Стопанство, 
който требва да бди за хармоничното разви
тие на общото Българско Стопанство, азъ счи- 
тамъ за мой дългъ, безъ да се създадать спе
циални привилегии, които винаги дразнятъ и 
създаватъ условия за противодействие, че треб
ва да се направятъ върховни усилия да се изпол ■ 
зуватъ до последна степень възможностите 
за износъ чрезъ Варна отъ целия неинъ есте- 
ственъ хинтерландъ. Да не забравяме сжщо, че 
Варна е важенъ индустриаленъ центъръ, който да
ва препитание на хиляди работници по-вече отъ 
които сж прокудени отъ огнищата си Български 
синове. Да си спомнимъ сжщо и за вкусното Варнен
ско грозде.

И когато ще създаваме условия за максимал
ни използувания на трите летни месеци на весе
лие, безгрижие и почивка да не забравяме оста
налите деветъ презъ които, чрезъ упоритъ трудъ 
едно 70,000 население се бори почти за ежеднев
ната си прехрана. Варна не проси милостиня. 
Варна иска справедливото обезщетение на вое- 
ния инвалидъ и Държавата требва да й го даде.

Съ тия чувства азъ присжтствувамъ на Вар
ненската Промишлена изложба, която тая година 
така щастливо еволюира за да задоволи разно
образния интересъ на нейните летни посетители 
къмъ резултатите на Българската не само мате
риална но и духовна култура. Предлагамъ пълното 
си съдействие на неуморимите труженици за по-доб
ри дни на Варна. Те ще дойдатъ, ако работимъ 
задружно, дисциплинирано, съ чувство на тактъ и 
мерка, съ съзнанието, че градейки бждащето на 
Варна, ние всички градимъ бждащето на България.

известия** __________ _J___________  Брой 19 и 20

Да живеятъ предприемчивите и неуморими 
стопански деятели на Варна! Да живеятъ трудо
любивите Варненски граждани!

Председателя на Варненската Търговско Ин
дустриална Камара и Председатель на Панаирния 
ксмитетъ, госп. Боянъ Абаджиевъ взе последенъ 
думата за да защити насжщната необходимость отъ 
ежегодното традиционно устройване на Варненския 
мостренъ Панаиръ, което той постигна съ следна 
та дълбоко замислена и прочуаствена речь:

Господине министре, почитаеми граждани и 
драги гости!

Земледелско-промишлената изложба,, която 
днесъ имаме щастието да бжде открита е четвър
тата по редъ въ нашия градъ.

Идеята за подобни изложби е сравнително 
нова за насъ Тя възникна у варненци още преди 
чеколко години, когато нашата хубава Варна бе  
почнала да се издига като курортенъ градъ и да 
привлича съ своето море хиляди наши и чужди 
летовници.

Едновременно съ това, обаче, като причина 
за възникването на изложбената идея, е и инду
стриализирането на Варна. Отъ десетина години 
насамъ, този нашъ градъ започва да се издига и 
като единъ отъ първигБ индустриални центрове въ 
страната, а заедно съ туй и неговиятъ районъ по 
цБлото протежение на линията Варна — Шуменъ 

Г.-ОрБховица - Търново — Габрово, става ве
че една отъ най населенитБ и дейни земледБлско 
промишлени области въ България.

Всички тия обстоятелства подсилиха инициа
тивата за промишлени изложби и първата 6fe уре 
дена и открита отъ Лигата за курорта преди три 
години — въ 1932 год. УспБхътъ б-fe неочакващъ 
по-вече отъ 25,000 посетители се изредиха предъ 
щандовегЬ на тая изложба. Това насърдчи Курорт
ната лига и тя откри на следната 1933 год. втора 
промишлена изложба, съ по вече огъ 27,000 посе 
тители. Още по-голБмъ успБхъ 6Б постигнатъ и на 
третата изложба въ 1934 година, посетителитБ на 
която надминаха 30,000 души.

Тия резултати постигнати отъ една частна 
инициатива показаха достатъчно ясно необходи 
моотьга отъ ежегодни изложби въ гр. Варна, а 
сжщевременно и живата заинтересованость на на
шата и чуждестранна публика отъ тъхъ. Т-fe под
чертаха наложителностьта да бждатъ продължени 
тия изложби — и вече не по частна инициатива, 
а подъ уредбата и ръководството на единъ офи 
циаленъ стопански органъ, каквато е Варненската 
Търговсо-индустриална камара.

Съ това убеждение, именно, нашата камара 
тази година взе решение сама да поеме изложбе
ното дБло на г. Варна и съ всички усилия и срБд- 
ства, съ които разполага, да го насочи въ пжтя на 
неговото предназначение.

За тая цель, вмБсто две палати, както 6Б 
до сега, ние устроихме три изложбени палати, 
за да могатъ производствата на българския сто
пански трудъ да намБрятъ по-пъленъ и системенъ 
изразъ — еднакво важенъ за всички клонове на 
народното стопанство: земледБлие, индустрия и 
занаяти. ,

На всички Васъ, уважаеми господа, съгражда
ни и гости е известна предишната слава на Вар
на, като първо българссо вносно — износно при
станище. РБдко се среща въ стопанската ни исто-
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рия такова бързо търговско развитие, като това 
на нашия градъ презъ първата четвъртъ столетие 
на свободния ни животъ. Отъ 10 мидиона лева въ 
1880 г. неговия вносъ нараства въ 1911 г. на по
вече отъ 50 милиона лв., а износътъ му отъ 8 и 
пол. милиона лв. се издига на 35 милиона!

Тогава Варна, преди да стане Царица на 
Черно-море, бе тъй да се рече, търговската ца
рица на България.

Но не било сждено този стопански разцвЪтъ 
да продължи и нататъкъ. Войните й отнеха хин- 
терланда.

Варна преживЪ единъ стопански упадъкъ.
/\ла тоя стопански упадъкъ, предизвиканъ отъ 

агресивната политика на иностранни аспирации, не 
отчая варненци и не сломи техния буденъ и дЪ- 
енъ духъ. Въ замина на скжпата загуба съ отне 
мането на Добруджа, Варна започна да се издига 
като фабриченъ и занаятчийски градъ, който 
.днесъ наброява десятки образцово уредени индуст 
риални предприятия, съ по вече отъ 3,000 к он ски - 
-сили и надъ 3,500 фабрични работници.

Тукъ се намирагъ едни отъ най-голЪмигЬ 
предприятия въ цЪлата страна, като известните 
у насъ и въ чужбина „Текстилъ'* и „Ц арь Борисъ“  
„К ораловагъ“ , „Вулканъ“ , Гебедж енската стък
ларска фабрика и голем ите търговски мел
ници въ с. река Девня, както и единствената 
въ страната химическа фабрика за винена кисели
на, бикарбонати и пр.

Къмъ тая индустриализация на градъ Варна 
требва да прибавймъ ъ изключителното развитие 
на градското  занаятчийство, което, съ усъвър- 
шенствуваното си производство задоволява и най- 
изтънчените вкусове и нужди на частния, общест- 
венъ и стопански животъ и съ достойнство съпер
ничи и измества подобните европейски про
изводства.

Другъ призракъ за стопанската издържливость 
и значение на гр. Варна, е че той, въпреки изгу
бения си Добруджански край продължава да бжде 
изнОсенъ пунктъ на единъ цветущъ районъ до 
Търново и Габрово, а сжщо и на голема часть отъ 
западните краища на нашата Родина За това пог
решно ,е да се счита значението на Варна като 
окончателно залезло — напротивъ: отъ н-ккое вре
ме насамъ, благодарение на постепенната зем- 
леделска и скотовъдна трансформация, изно- 
.сътъ презъ нашия градъ показва радостни данни 
на единъ несъмненъ подемъ, който въ последни
те год, догонва по стойность 1 милиардъ лева. ft 
новите перспективи, които тепърва се разкриватъ 
за търговията ни съ източнитЬ, средиземноморски
те и западно океанските пазари, както и бързото 
развитие на националния ни морски транслортъ, 
ще засилятъ още по-вече търговското значение на 
Варна, ще повърнатъ нейната предишна слава и 
ще издигнатъ отново нейното име предъ близка и 
далечна чужбина.

Но туй, което особено храни нашите надеж
ди за светлото бждаше на нашия градъ, то е не
говото значение за меж дународните сношения 
м еж ду западно-централните и северни евро
пейски страни съ  Ориента. Най-прекия пжть на 
Централна Европа: Чехославия, Ввстрия, Германия 
и Унгария за близкия изтокъ и предна Азия е 
презъ Черно- море, а най-удобния изходенъ пунктъ 
на това море е Варна. Следъ привършването на ка
налите Елба Дунавъ и Реинъ-Дунавъ, центр. европ. 
•Държави ще могатъ да пренасятъ направо стоките 
си по Дунава и Да ги скпадирватъ въ Варна, като

най-блазко место за източните пазари. Разстояни
ето Хамбургъ — Багдатъ по линията Елба — Ду
навъ — Варна се скжсява съ 1,000 клм. и това е 
доста точно да се насочи саксонския и фестфал- 
ския индустриаленъ експортъ. презъ Черно море. 
Но ако това наше предложение за привличане на 
германския експортъ презъ Варна е твърде смело 
■то съ вероятность би могло да се твърде, че при
вличането трафика на Чехословакия, Лвстрия и 
Унгария е твърде осжществуемо презъ Варна. По 
сжщия пжть, нека се надеваме, че и поляците ще 
потръгнатъ. И ако това не е направено до сега, то 
единъ день неминуемо ще се наложи, когато Вна- 
дола и предня Взия ще излезатъ съ преки желез
ни. линии на черно-морския брегъ и ще подирятъ 
най-кратко съобщение съ централна Европа, име
нно презъ Варна. Най-сетне и необятна Русия, съ 
своя петролъ, деривати, минерални масла и други 
не би намерила по-удобна база за търговско про- 

, никване въ полуострова отъ Варна.
Всичко това, Господа, което вкратце до тукъ 

изложихъ за стопанското минало, настояще и ут
решно бждаще на Варна, лаская се да вервамъ 
че достатъчно ясно показва всестранна пригод- 
ность на нашия градъ за национални излож би, 
съ всички най благоприятни условия да се развиятъ 
и разширятъ въ международни.

Изказвайки тая мисълъ, азъ си позволявамъ 
да я подчертая изрично предъ Васъ. Господа Ми
нистри, като върховни ржководители на народното 
стопанство, а Именно, че нашата, инициатива за 
промишлени изложби въ Варна почива главно вър
ху надеждата ни, да бждатъте превърнати въ меж- 

I дународни. Наистина, това е още рано да бжде у 
I насъ напълно извършено, но утре то може да ста

не една неизбежна необходимость, при едни заси
лени експортни връзки на Варна съ чужбина, при 
едни нови износни артикули, които нашата инду
стрия и трансформираше се земледелие и ското- 
въдство приготовлява за чуждестранните пазари.

Поглеждайки изключителната пригодность и 
значение на Варна за национални изложби, ние 
сме длъжни да заявимъ, че това не е само нашъ, 
местенъ градски въпросгь, а и общ онациона- 
ленъ и държ авенъ. Не требва да забравяме, че 
всека положена грижа и направено усилие, при 
всеко дадено средство, отъ кждето и да е то, нито за 
прибежащия му хинтерландъ, а за цела България. 
Защ ото издигането на Варна означава едн о
временно и създаването на едно гранично сто
панско ядро, на единъ граниченъ оплотъ на 
държ авата ни, на сегаш ните ни и бж дащ и 
национални и културни аспирации!

Нека, прочие, всички бждемъ проникнати отъ 
съзнанието, че тия грижи и жертви, които ние обще
ството, народа и държавата ни биха дали за на
предъка на Варна, не ще бждатъ безвъзмездно 
погълнати отъ нея, а ще бждатъ стократно въз
върнати и вложени въ бждащето на България.

И тогава наредъ съ фара на Галата, който 
посочва пжтя на корабите, които влизатъ и изли- 
затъ отъ варненското пристанище, ще се издигне 
и Варна като културенъ светилникъ, свидетел- 
ствуващъ предъ морските простори за българската 
трудова и творческа мОщь.

На край г. Вбаджиевъ изказа благодарность 
на г. М-ръ Председателя на министрите на народ
ното стопанство и железниците на Б. 3. и К. Б., 
на всички оказали Съдесйтвие за устройството на 
изложбата.
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Но всички тия наши благодарности, заяви той, 
се превръщатъ въ една дълбока признателность 
къмъ общит-fe усилия на българския народъ въ 
единъ неизразимъ възторгъ къмъ неговата енергия 
и трудоспособность, къмънеговото търпение и efe- 
ра въ едно по-светло бждаще на майка България..

Прочее, да жив-fee българския народъ, да жи
в-fee неговия пръвь гражданинъ —най-мждрия рж- 
ководитель на отечественит-fe сждбини — любимия 
нашъ държавенъ глава— Царьтъ на всички бълга
ри Борись III.

Да жив-fee България.
* .* *

М-ръ Ст. Мошановъ и стопан. съсловия
На б т. м. преди об%дъ въ салона на Варненската 
т. и. камара се състоя ronfeMa конференция на 
представителит-fe на стопанскитЪ съсловия въ Вар
на подъ председателството на председателя на ка 
марата г. Б. Абаджиевъ. На конференцията при- 
сжтствува и м-рътъ на народното стопанство г. Ст. 
Мошановъ.

. По поводъ поделеното писмеьо изложение по 
въпроси, които интересуватъ занаятчийското съсло
вие, взе |думата г. Ст. Мошановъ който даде по 
тЬхъ обстойни осв-Ьтления.

Г-нъ Мошановъ ув-Ьри, че вноскит-fe по см-Ьт- 
ка .Злополука* ще бждатъ ревизирани За недо- 
борит-fe по сжщата CMfeTKa се прави едно намале
ние отъ 50 на сто, крайния срокъ на което е 1 де- 
кемврий т. г.

Въпросътъ за създаване осигуровка и за 
майсторитЬ е много сериозенъ, сега се проучва 
а що се отнася до осигуровката „болести“, може 
би до края на годината ще бжде разрешена въ 
утвърдителенъ смисълъ, съ една незначителна до 
бавка. Въпросътъ за създаване пенсия за старость 
ще ще се проучи, като се вземе съгласието на но
вата занаятчийска организация, въ целит-fe на коя
то ще бжде и взаимопомощьта.

Ще бждатъ запазени правата на завареник е- 
лактроженисти. Относно подобряване качеството на 
дървения суровъ материалъ г. Мошановъ под
черта, че експлоатацията на нашигЬ гори тепърва 
се организирва и той презъ последната си обикол
ка изъ Родопския край е можалъ да констатира, 
съ каква бърхина се извършва тази експлоатация. 
Лансира идеята за създаване на кооперативни 
сушилни въ ronfeM H Tfe градски центрове, защото 
изсушаването на дърветата по естественъ пжть е 
невъзможно поради малкигЬ етати на нашит-fe гори.

Още преди започване на новата учебна го
дина ще бжде H3MfeHeHa програмата на допъл
нителните занаятчийски училища, която да от
говаря на новия цензъ—третокласно образование 
—който се изисква за приемането на младежи въ 
^ х ъ .

Г-нъ Мошановъ даде ув-Ьрение, че държавата 
HfeMa да се намесва въ организационни животъ 
на професионалнит-fe организации доколкото 
Tpfe6ea да ги предпазва отъ несъвестни ржководи- 
тели, които искатъ да ги отклонятъ отъ Henocpfefl- 
стввния имъ пжть, ди имъ дадатъ политически ха- 
рактеръ и да ги използуватъ въ саботиране на за- 
конит-fe. Щ омъ имаме тази гаранция, ние н-Ьма да 
се мЪсимъ въ вжтрешния имъ животъ. До този 
моментъ съмъ утвърждавалъ управителни^ rfena 
на индустриалцит-fe и търговцитЬ тъй както ми се 
представени отъ самит1з организации, насъ преди 
всичко ни интересува дали членовет-fe отъ управи-

! телнигЬ т-fena сж проникнали отъ националния духъ 
j и дали сж лоялни спр%мо законитЪ и гЬхнитЬ ц-fe- 

ли. Презъ м. октомври т, г. ще бжде свиканъ и 
конгресътъ на занаятчийскитЬ сдружения за 
да тръгне и тази организация по своя пжть

По нататъкъ г. м-рътъ възприе желанието на 
занаятчийството за създаване единенъ законъ за 
занаятит-fe.

Накрай г. Мошановъ се cnpfe на болния за 
занаятчийството въпросъ за затворническитЬ ра-’ 
ботилници. Той заяви, че по негово искане е 
отм-Ьнено министерското постановление отъ мнн. 
година, Съ което държавнит-fc учреждения се задъл
жаваха безъ търгъ да правятъ доставки отъ зат 
ворническигЬ работилници. Днесъ rfe сж поставе
ни на еднаква база за състезания. ТЬхната конку
ренция пакъ е нелоялна предъ видъ условията при 
които работятъ, обаче м-ството на правосждието 
държи за т%хъ отъ морално и възпитателно гле
дище и поради известнигЬ доходи които даватъ 
за подобрение на затворническото дЪло. Този въ
просъ е откритъ, но ще му се даде едно по-пра
вилно разрешение.

Накрай г. Мошановъ yefepH, че въ връзка съ 
многото такси, които трЪбва да плаща занаятчия
та, по узаконяване на занаятчийската си работил 
ница, въ която има инсталирани електродвигатели 
работи се най усилено за привеждане въ редъ так- 
cmfe, които плаща всЬки български гражданинъ.

Следъ това г. Мошановъ покани присжству- 
ващигЬ да се изкажатъ по въпроси на мъстна 
почва.

Кр. Петковъ, председатель на стоковата борса, 
изтъкна гол%мит-Ь прЪчки, които се правятъ на ек- 
спортйорит-fe отъ наредбит-fe на Б. ,Н 6. Много отъ 
тия наредби npfena^, безъ да има сжществена 
полза за Б. Н. Б. и народното стопанство. При 
съставянето на наредбит-fe на Б. Н. Б. да се иска 
и мнението на експортйорит-fe. Въ пленарния съветъ 
на банката да има и единъ експортьоръ. Иска за
криване на храноизноса.

Ст. Станевъ, председатель на търговското 
д во, се cnpfe на необходимостьта за привличане 
на трафика презъ Варна и пожела мострената из
ложба въ Варна да се превърне въ международна.

Благой Фаневъ, експортьоръ на добитъкъ, 
говори върху npfe4KHTfe, които се създаватъ отъ 
една наредба на Б. ji. Б., върху износа на доби
тъка.

Наново взе думата м-ръ г. Ст. Мошановъ 
който заяви, че за всички м-Ьроприятия е напра
вено запитване на заинтарисованит-fe страни. По от
ношение износа на зърнени храни не можеше да 
се реши другояче. Държавата тр-Ьбваше да подър
жа изкуствено по-високи цени на храни-rfe и ка
то най-пригодни за цельта нам1зри житото и слън
чогледовото семе, които иматъ най-голФма консу
мация въ вжтрешния пазарь, за да се допълни раз 
ликата въ загубата. За насърдчение износа на 
хранитЬ държавата дава 200—300 мил. лв. за пре
мии. Въ България още не сж настжпйли елементи 
въ търговията тия държавни пари, събирани чрезъ 
данъци, да се турятъ въ разположение на търгов- 
цит-fe. Това може да стане само чрезъ Дирекция 
за храноизноса.

Само .отъ премията, която даваме на житото 
и слънчогледа ще ни се даде възможность презъ та
зи година да увеличимъ съ 1 милиардъ и 200 мил. 
лв. дохода на нашето народно стопанство.
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Ще бжде разрешенъ и въпроса за премахва 
не неудобства съ предварителниrfe формалности по 
износа, безъ търговеца да бжде осигуренъ. Щ е te 
делегиратъ по големи права на директорите на 
банковите клонове за да разрешаватъ въпросите 
на самото самото мЬсто.

Язъ имамъ още една амбиция и мисля, че то
ва, което изказвамъ публично, за менъ е въпросъ 
на честь. Онова което требва да се направи за 
Варна, ще се направи. Требва да се засили ин
дустрията и търговията въ Варна, но когато се 
дойде до разрешаването натози въпросъ, трЬбва 
да бжде подпомогнатъ отъ конкретни предложения.

1. Варна ще требва да има индустриални 
предприятия, въпреки всичката мълва и настрое
ния срещу българска индустрия; тая индустрия трРбл 
ва да се крепи, защото по настояшемъ изнемогва 
Язъ чуствувамъ пулса на спиращата ни индустрия 
Варна безъ закрепване на тия голРми индустриал
ни предприятия загива. Никога държавата ^нРма да 
раздава пари на населението, а задачата й е за 

.закрепване на стопанските инициативи да създаде 
препитание на работниците.

2. Варна тррбва да стане огнище на българ
ск ото  корабоплаване. Известно е взетото преди 
4 дена отъ Министерския съветъ решение, което 
не брше лесна работа. Ние поехме предъ българ
ското народно стопанство и предъ държавната 
хазна отговорностьта да извадимъ и платимъ ста- 
ритР дългове на Българското параходно д-во, за 
да може следъ 2 — 3 месеца то да се снабди съ 
още три нови параходи. Съ това засилваме съ 
още една трета годния плавателенъ тонажъ на па 
раходното д-во. Най голрмата сигурность на изно
сителите е, когато работятъ подъ националниятъ 
трицвРтъ. Този тъй боленъ въпросъ толксва вре 
ме оглаганъ, спиранъ и отменяванъ, най-после го 
разрешихме, което показва едно добро разполо
жение къмъ истинскитР интереси на Варна.

Варненското пристанище требва да бжде из- 
носенъ пунктъ. Язъ не се грижа само за Варна, 
защото съмъ стопански м-стъръ за ц-Ьла България 
но декларирамъ, че Варна е военоинвалидъ, пое- 
традалъ отъ войната, и както държавата требва 
да даде обезщетение на инвалида, което не е ми
лостиня, а дългъ на държавата, и на Варна треб
ва да се даде онова, на което требва да разчита. 
Изслушахъ речьта на председателя ви г. Ябанжи- 
евъ по всички по-далечни переспективи. Проучете 
ги, начертайте ги и ще имате ежедневно нашата 
подкрепа за осжществяването имъ.

Отъ промишлената изложба на варненското 
занаятчийство констатирвамъ “очудващи резултати. 
Но се явява въпросътъ за пласимента чрезъ който 
да се увеличи консумативната способность на се
лянина, занаятчията и работника. По отношение 
на индустриалната и търговска политика на Варна 
не може. да се очакватъ революционни приоми. За 
насъ ще бжде голЬмъ успЪхъ, ако почувствуваме 
прогреса, а той се чувствува. Чувствува се че Вар
на върви напредъ. Целиятъ въпросъ е да заси- 
лимъ тия причини, които тикатъ стопанския жи- 
вотъ  въ Варна. Населението въ Варна постоянно 
расте не пропорционално на стопанското развитие, а 
поради емиграцията.

Вземамъ си бележка и ще проверя въ Б.Н.Б. 
какво може да се направи за улеснения износа 
на доби тъ къ  който представлява единъ отъ тия 
прозорчета презъ които влиза чистъ въздухъ въ 
нашето народно стопанство.

Въ 10 и пол. часа конференцията 
ната, понеже въ 11 часа г. Мбшанбв 
да се яви. на аудиенция въ двореца... > 

Конференцията продължи въ 4
Ив. Ковачевъ (зан.) констатира, че4ЙЙД®1йл*" 

но е индустриалци и занаятчии да плащатъ еднак
ви такси за фондъ .Злополука“ когато презъ ми
налата год. отъ 195 злополуки въ Варн. инспекция 
по труда 170 сж станали въ индустриални предприя
тия, а само 25 — въ занаятчийсси. Пледира за 
влизането на занаятчиите въ фонда .0 .  О.*

М-ръ М ошановъ изказа задоволството си отъ 
готовностьта на занаятчиите да влЪзатъ въ фонда 
.0 .  О “, още по-вече, че и той желаелъ за влиза
нето на още една единица. Констатира, обаче, че 
фонда е зле стопанисванъ, защото вместо да има 
надъ 1 милиардъ лв. капиталъ, по настоящемъ има 
само 400 милиона лева.

Следъ това се изказаха: Д. П оповъ (зан.) 
върху затворническите работилници и за необхо- 
димостьта за правене подборъ на дървения стро- 
ителенъ материалъ; Мариновъ (търг.) — противъ 
привилегиите за безмитенъ вносъ на железарски 
стоки на кооперациите за общи доставки; Л. Стан- 
чевъ (зпн) за освобождаване на зан. работилници 
до 5 кон. сили отъ такси по формалностите; Кал. 
М аноловъ (зан.) — за зан. вземания и Ив. Мари
новъ — по контролата. на млекото въ градовете.

Г-нъ м-ръ Ст. М ошановъ подчерта убежде
нието си, че затворническите работилници требва 
да се затворятъ и за това търси начинъ да плати 
печалбите имъ, но изказа съмнението си, че по 
този начинъ ще се получи масово облекчение на 
занаятчийството.

Говориха още: П. Стояновъ — върху дър
вените материали; Янт. Я нковъ— върху нуждата 
за приравняване навлата по железниците Варна— 
София и Бургасъ —София, както е било въ мина
лото, като си послужи съ необорими данни; Г. 
Г о :п од и н овъ  кредиторите по неоспорими до
кументи да получаватъ вземанията си половината 
въ пари, а половината въ облигации; Д-ръ Нед- 
ковъ — по процедирането на 8 часовия работенъ 
день въ различните предприятия и изложи обшир
ни мотиви за нуждата отъ оставяннто и за напредъ 
варн. мостренъ панаиръ.

Предеедательтъ г. Я бадж иевъ съ една пла
менна речь похвали идеализъма на днешните уп
равници, които работятъ като творци въ нашия 
стопански животъ и изказва верата, че 'хората 
застанали начело на стопан. м во и които ржково- 
дятъ финансова България; иматъ съзнанието за 
тежката отговорность и правятъ всички проучва
ния за да се притекатъ на изискванията на живота.

Следъ това се спре на 40-годишната дейность 
на търг. к а м а р и ,  като  сж изказа пожелание 
чась по-скоро да бжде приета наредбата-законъ за 
данъчната система.

Обяви се противъ обременителните облага
ния на индустриалните предприятия.

Изказа благодарность на г. м-ра за големото 
му внимание кьмъ варненци, за които отдели целъ 
день, което показва, че обича Варна и се стреми 
да се докосне до пулса не само на стопанска Вар
на но и на народното стопанство.

По желанието на г. Ст. М ош ановъ допусна
ха се да се изкажатъ и работнически делегати.

Говориха: Мих. Ч олаковъ (каруцарь), който 
изказа благодарность на м ра по узаконяване на



Стр. 6 «Икономически Известия Бр. 19 и 20

работническите тарифи въ пристанището и въ 
търговския районъ, но помоли за техното съблю* 
даване, а Ж . Д икидж иевъ констатира, че въ нЪ- 
кои индустр. предприятия се намаляватъ надници
те на работниците, поради което е необходимо е 
по-скорошното въвеждане на колективните дого
вори между работници и работодатели.

На всички отговори м-рътъ на.нар. стопанство 
г-нъ Ст. М ошановъ

Той заяви, че 8 часовия работенъ день треб
ва да се утвърди у насъ. Въпросътъ е на тактика 
и на съвесть. ftко се отвори дупка въ този законъ 
всеки ще иска да мине презъ нея. Никжде нема 
съ 3 реда законъ за 8 часовия день, както у насъ. 
Сега този законъ се разработва. Не требва да се 
излиза отъ рамките на 48-часовата седмица.

По отношение приравняване наелата по же
лезниците отъ Варна и Бургасъ за София намери 
аргументите за много убеждаващи и обеща да го 
постави на дневенъ редъ. Изказа съжаление, че 
м-рътъ на железниците не присжтствува на кон
ференцията. •

Спирайки наново върху мострената излож 
ба г. Мошановъ заяви, че той е на становище за 
уреждане на изложба продиктувана отъ интересите 
на Варна; тя требва да остане като факторъ за 
привличане на повече чужденци въ Варна.

— Дзъ имамъ желание да издигна Варна на 
онова место, съ което Варна да се гордее. ?

Следъ това г. Мошановъ продължи: данъци
те отъ 1 януари ще бждатъ коренно реформира
ни. Съ старото ще се ликвидира. Всеки требва да 
се използува отъ сроковете за облекченията, за- 
щото нови облегчения нема да се даватъ. Новата 
данъчна реф орма ще бжда изработена напълно 
въ съгласие съ респект, заинтересовани съсловия. ■ 
М-ръ Рясковъ всецело е заетъ съ изработването и.

Законътъ за засилване на държ авните при
ходи  е садистки и отъ 15 августъ ще бжде коре- 
гиранъ. До тази дата е продълженъ и срока за из
даване на патенти. Патентите ще бждатъ разделе
ни на 11 категории въ зависимость отъ работил
ниците.

Г-нъ Мошановъ подчерта, че прекара най- 
приятна минута когато изслушваше болките на ра
ботниците, които искания взема подъ внимание.

Следъ това се спре върху предстоящото съз
даване на експортенъ институтъ въ чийто ржце 
ще се предаде целия износъ. Той нема да бжде 
бюрократиченъ. Като персоналъ ще има доклад
чици за да се избегне разстакането на делегации.

При легациите ще има търговски представи
тели подчинени направо на института.

Като коронация на всичко това иде създава
нето на Стопански съветъ.

Какаато и да бжде бжда щата държавна дър-, 
жавна организация, този съветъ ще се създаде, 
като децентрализира дейностьта си чрезъ търгов
ките камари.

—  До края на годината — завърши г. Моша
новъ - -  имамъ амбицията за създаването на този 
съветъ. И дума не може да става за закриването 
на гъргов. камари, които иматъ толкова ползот
ворно и неопетнено минало.

Речьта на г. м-ра бе  изпратена съ бурни рж- 
коплескания

** *
За Варна съ  70 ’/0 намале 
Отъ 23 Д вгусгь д о  15 се

телно всички гари издаватъ при!

съ намаление до Варна. Тези билети важатъ за 
връщане отъ 25 августъ д о  17 септемврий 
включително, ако пжтникътъ се снабди съ увере
ние отъ Варненския м остренъ панаиръ, че го 
е посетилъ, или съ уверение отъ  Варненската 
курортна дирекция, отъ което се вижда, че е  
престоялъ въ града най-малко 7 дни. Билетътъ 
заедно съ ув-Ьрението требва да се заверятъ въ 
гара Варна при връщането.
Цената на билетитЬ (еднаква за бъ рзъ  и пжт- 
нишки влакъ) отъ  следните гари д о  Варна и 
обратно по случай ВАРНЕНСКИЯ М О С Т Р Е Н Ъ  П А Н А И Р L

П к л . Ш к л .
Дйтосъ 350 232
Бургасъ 360 240
Видинъ 388 260
Враца 338 222
Габрово 256 170
Г.-О реховица 222 148
Дупница 396 262
Златидолъ 340 228
Ихтиманъ 380 252
Каспичанъ 88 60
Казанлъкъ 300 200
Кюстендилъ 398 266
Ломъ приет. 370 246
М ездра 328 218
Нова-Загора 320 212
Пловдивъ 348 230
Плевенъ 182 186

П К Л .  П Ш .
П опово 186 126 
Разградъ 166 112 
Русе приет. 228 150 
Слиивенъ 320 212 
С вищ овъ 282 186 
София 360 240 
Ст.-загора 308 204 
П а з а р д ж т  360 240 
Търново 230 154 
Тревна 250 166 
Ф е р д и и а н д ъ  350 232. 
Х аск ово  360 240 
Ц а р е в а  л и в а д а  242 164 
Ч е р в е и ъ  б р Ъ г ъ  308 204 
Ш уменъ 120 78
Я мбглъ 338 222

На 25 т. м. се  откри въ гр. Варна „първия 
ятъ селско-стопански народенъ съборъ въ Бълга
рия, на който се бФха стекли съ своите пъстри- и 
оригинални народни носии около 30.0С0 селяни и 
селянки отъ цФлата Шуменска область.

Въ 9 часа сутриньта въ катедралната църква 
се отслужи молебенъ отъ. Н. В. Преосвещенство 
Варненски и Преславски митрополитъ Симеонъ 
Н. Пр. Епископъ Дндрей и множество свещеници 

Следъ молебена съборяните беха поздравени 
съ подходящи речи отъ Областния директоръ г нъ 
Казанилевъ, началника на първокласния варненски 
гарнизонъ г-нъ генералъ Халачевъ, пом. кмета г„ 
Н. Димитровъ и Председателя на Варнен. Търгов- 
Индуст. Камара г-нъ Б. Дбаджиевъ.

При преминаването на огромната манифес
тация покрай Търговско Инндустриалната Камара, 
тя бе  посрещната и поздравена отъ Т. В. Царя и 
Царицата, придружени отъ Т. В. Князъ Кирилъ и 
Княгиня Евдокия и Т. Кр. В. Вюртембергския хер- 
цогъ и Херцогиня.

Н апоследъкъ интересътъ къмъ мострения 
панаиръ е твърде много повишенъ. До 26 т. м. 8 
часа вечерьта панаира е билъ посетенъ отъ 53 
хиляди посетители.

Посещенията продължаватъ усилено.
** *

С ъобщ ава се  че панаира ще се закрива на- 
I.IX 9 часа веч, до която дата и часъ всички лица* 
требва да се снабдятъ съ нуж дите уверение.

Печатница .Кжнчо Николовъ* —  Варна


